

التسامح في فكر الإمام موسى الصدر

بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ.

والحمد لله رب العالمين ، والسلام علي جميع الأنبياء والمرسلين.

الحضور الكريم ،

السيدات والسادة الأعزاء

كثيراً ما تواجهنا المفردات ذات البعد الناظم لسلوكيات الإنسان وأخلاقياته، ونتحدث عن مدلولاته، ونقدم تعريفات له ذات القبول والاستجابة، وأرى نفسي الآن تميل إلى تقديم صورة عملية في ممارسة مدلول التسامح وجعله

أداة لحسن التواصل بين الجماعات البشرية بعيداً عن الجانب النظري للعبارة باستذكار صور من عيش الإمام السيد موسى الصدر في خلق أشكال تطبيقية في مسارات التسامح.

الصورة الأولى:

منذ وصوله إلى لبنان حمل الإمام الصدر على عاتقه رسالة الانفتاح على الآخر، وتقبله وتحسس آلامه، ووجد أن البيئة اللبنانية هي أرض خصبة بتنوع طوائفها وتعدد أطرافها ما يجعلها أهلاً للتجربة الحضارية؛ إلا أن نجاح هذه التجربة مرهونٌ بالتعايش والتسامح بين اللبنانيين، مسلمين ومسيحيين ويؤكد على ذلك: "عرف لبنان التسامح وتعايش المسلمين والمسيحيين من قديم" بناءً على إيمانه العميق بأن "التسامح واجب ديني قضت به جميع الأديان السماوية."

وبهذا الإيمان المطلق بقدرة لبنان وأبنائه على التعالي عن الضغائن وأحقاد الماضي، فتح قنوات التواصل مشاركاً في قداس أقيم في صور عن روح قداسة البابا يوحنا الثالث والعشرين، متحدثاً عن وثيقة "السلام على الأرض" التي صدرت عن قداسته، شارحاً لأهمية الدين في توطيد الاستقرار والسلام العالمي بقوله: "نحن في لبنان ما أجدر بنا أن نستفيد من المحبة والتسامح نرفعها بمثابة صلاة وتكريم لروح قداسة البابا". وعليه، نستنبط تفسيراً أكثر حيويةً للتسامح لدى الإمام، ألا وهو إعلاء شأن قوة الأخوة في الوطن الواحد عبر المحبة والتسامح. وعالمنا الآن، يبدو أن أكثر ما يحتاجه هو لغة ترتقي بالإنسان، لغة تُعيد إلى الإنسان إنسانيته، لأن العنف والتعصب والعنصرية طغت في المجتمعات، وفرقت أفرادها. ولهذا، أتى التسامح في خطاب الإمام بمفردات مختلفة تُعنى ببناء رصيد وطني يقرب ويجمع وينهض بمجتمع قوي.

الصورة الثانية :

بعد أن توسعت موجة الأخذ بالتأثر في لبنان وشملت الأبرياء قاد الإمام الصدر حملةً ضد هذه العادة ومعتنقيها، وبتاريخ 15 حزيران 1975 عقد مصالحةً بين عائلتين لوضع حدّ لنزيف الدم المُراق معتبراً أن

"الهدف من الرسالات الإلهية أولاً إشاعة السلام في الأرض، ثم خروج الإنسان من الظلمات الى النور" .
ويفسّر الإمام الصدر معنى هذا الخروج بأنه "الخروج من ظلمات الجهل والفقر والمرض والتخلف
والأوساخ والكسل والظلم والتجاوز وكل أنواع الظلام" ، فيما أن السلام يقوم على صفاء القلب والعقل، ونبذ
الشحناء التي من شأنها إيلاء الفساد فهذا يعني ارتباط السلام الوثيق بالتسامح. وهو ما يؤدي إلى "نور العلم
والرفاه والصحة والتقدم والنظافة والجهد والعدل والمساواة وكل أنواع النور... إذا لاحظنا كل ذلك، نعرف
أن الأساس لكل سعي وتقدم في حقول الدين والاجتماع والعلوم، إنما هو تحضير الأرضية، إنما هو في
توفير السلام" ، مؤكداً بأنه "لا خير مع التفرق والخلافات على صعيد المجتمعات" . لذا، يبرز التسامح
والتصالح في مفردات الإمام في سبيل توفير مناخ أمن وسلام ووحدة.

الصورة الثالثة:

في 28 حزيران 1975 ودّع الإمام موسى الصدر عائلته، ليلجأ إلى بيت الله لأنّ المتحاربين في لبنان دنّسوا
أرض الوطن. اعتصم، صام، صلى، دعا... متّخذاً من ثقافة اللاعنف وسيلةً لهزّ الضمائر، والتذكير بالوطن
أمانة الله على الأرض، ويقول عن اعتصامه: "هذه الخطوة لو كتب الله لها النجاح فلسوف تكون بدء فصل
جديد في تاريخ لبنان بعد ما ملّ المواطن من صوت الرصاص، وأدرك بشاعة العنف المستعمل ضد
الأهلين، بدء فصل هو الغلبة على المغالبة والسيطرة باللين على القوة، والعودة إلى الشرف الإنساني
والرحمة البشرية" . لم يلجأ إلى العنف المقابل، بل وعى أن موجة الغضب والعصبية ليست هي الحلّ.
اعتصم مندفعاً بتلك القناعة المطلقة بأن أدوات اللاعنف أمضى من سلاح الحرب، وبأن الطاقة الإيمانية لها
تأثيرها وتبعاتها عليه وعلى محيطه.

خاتمة

إدّاء، هي ثقافة اللاعنف، موقف المقاومة السلمية، بعضٌ من المبادرة البِنَاء التي تؤسس لخطاب ينبذ
الخلافات، ويُجلّ محلها الرحمة والتعاطف. ويذهب أبعد من ذلك عندما يضع نفسه واللبنانيين أمام
"مسؤوليتنا التاريخية الكبرى أمام الوطن، أمام التاريخ وأمام الأجيال أن نعصّ على الجروح وأن نشمّر عن
سواعدنا وأن نحفظ وطننا كلُّ حسب قدرته" .

من هنا، لا يمكن اعتبار التسامح لدى الإمام الصدر هو مجرد لفظ أو قول، بل امتلكت هذه القيمة السامية
أبعاداً وآفاقاً واسعة، بحيث أدرك مسبقاً فاعليتها وقدرتها في خلق إرادة حيّة تشدّ من أواصر اللبنانيين:
"لبنان بحد ذاته بلد التسامح ومتعدّد الطوائف... يستمدّ من الأزمات التي يواجهها قوة جديدة لتعزيز وجوده "

هذه الصور الثلاث إن دلّت على شيء فهي تدلّ على أن الإمام كان يتحرك في حياته ونشاطه مدفوعاً بشحنة
من التسامح والرحمة والتعاطف. وتجربته الإنسانية في الانفتاح والحوار والتعايش خير دليل على ذلك،
وهي مقومات لا تتحقق إذا لم يكن التسامح وتقبل الآخر والتسامي متوفرة.

لا أجد أفضل خاتمة غير قول الإمام الصدر عن التسامح ورؤيته البعيدة لمستقبل مشرق: "نريد أن نعيش معاً كمواطنين مسلمين ومسيحيين مهما حصل في الماضي القريب والبعيد ومهما كان من الدماء والدمار. إن ما حصل لم يكن من عملنا ولا نتيجة لإرادتنا. إننا نتبرأ منه ونصر على التعايش معاً في وطن واحد نعيش أمانينا وقيمنا ورسالتنا الحضارية".

وشكراً.

Tolerance in Imam Moussa Sadr's Thought

All grace and thanks be to God Almighty and may peace be upon all Prophets and Messengers .

Dearly beloved Ladies and Gentlemen

We often come across words with regulatory role in one's behavior and manners, talk about their implications, and we offer definitions that may or may not be acceptable; the practice of the meaning of tolerance and making it a tool for good communication between human groups away from theoretical side of the phrase via images recollection of Imam Moussa Sadr's leading-by-example path of tolerance .

First Image:

Since his arrival in Lebanon, Imam Sadr took upon himself the message of opening up to others, accepting them and feeling their pain. He found that the Lebanese environment is fertile with diverse sects and multiple spectrums, which makes them worthy of the civilized experience. However, the success of this experiment depended on coexistence and tolerance among the Lebanese, Muslims and Christians. "Lebanon has known tolerance and co-existence of Muslims and Christians from an old age , " based on its deep belief that "tolerance is a religious duty addressed by all religions".

With this absolute belief in Lebanon's ability and its people to rise above ancient grudges and hatred, Imam Sadr initiated communication in a mass held in Tyre for His Holiness Pope John XXIII, where he spoke of the "Peace on Earth"; a

document issued by His Holiness, amplification the importance of religion in consolidating stability and peace "We in Lebanon ought to benefit from love and tolerance as a prayer and tribute to the spirit of His Holiness Pope John XXIII " .

We, therefore, find a more lively interpretation of Imam Sadr's tolerance, namely, to elevate the power of fraternity in one nation through love and tolerance. Our world today seems to need a language that elevates man, a language that brings back humanity to man, as violence; intolerance and racism have overwhelmed communities and dispersed his people. Thus, tolerance in Imam Sadr's speech came in different terms, which meant building a national balance that brings together and raises strong society.

Second Image:

After waves of revenge expansion in Lebanon, which even included innocent people, Imam Sadr led a campaign against that practice and its followers and on June 15, 1975 he made a reconciliation between two families to put an end to bloodshed, "the first purpose of the divine messages to promote peace in the land and lead human beings from darkness to illumination. " Imam Sadr explained the meaning of this exit as "out of the darkness of ignorance, poverty, disease, underdevelopment, dirt, laziness, injustice, transgression and all kinds of darkness. " For peace is built on purity of heart and mind, and rejection of hatred-based corruption, which leads to "the enlightenment of science, well-being, health, progress, cleanliness, progress, justice, equality and all kinds of illumination ... if we caught all that, we would realize that the basis for every endeavor and progress in the fields of religion, society and science is setting the ground " such that "no good may ever result when splitting communities. " Therefore, tolerance and reconciliation are two words that often spoken about in Imam Sadr's vocabulary to provide a climate of security, peace and unity.

Third Image:

On June 28, 1975, Imam Moussa Sadr bid farewell to his family and took sanctuary at the house of God as war factions desecrated the country with their wars. Imam Sadr went on a hunger strike, prayed, and continuously maintained

non-violence behavior as a mean to awaken some consciousness and reminded that our country is a trusteeship: “if this move were to be successful, then it will mark the beginning of a new chapter in Lebanese history for its citizens have had enough of the sound of bullets and brutality of violence used against their fellow countrymen. The beginning of a chapter is the predominance of and control over force, and the return to human honor and human mercy. ” He did not favor violence as a reaction, but chose hunger strike. He was well aware that anger and prejudice were not the solution. He had an absolute conviction that the nonviolence is mightier than the weapons, and that faith had its effect and consequences on it and on its surroundings.

Conclusion:

It is the culture of non-violence, peaceful confrontation, constructive initiative that establishes a discourse that discards differences and is replaced by mercy and compassion. Imam Sadr went even further as to put himself and the Lebanese people in front of "our historical great responsibility to our homeland, to history and to generations to let go of harm, roll up our sleeves and to preserve our homeland each in accordance with their capabilities”

Hence, Imam Sadr's tolerance would not be merely considered as a word or a phrase, rather, a lofty value with broad dimensions and horizons, such that its effectiveness has already been realized and its ability to create a living will that strengthens the bonds of the Lebanese also: “Lebanon itself is a country of tolerance and multi-sectarianism ... turns crises to a new force to strengthen its existence” .

These three images indicate that Imam Sadr was in motion in his life motivated by a charge of tolerance, mercy and compassion. His humane experience of openness, dialogue and coexistence is a solid proof of that; tolerance cannot be made possible without acceptance and sublimation.

I cannot find a better conclusion statement but what Imam Sadr said: “we want to live together as Muslim and Christian citizens, whatever happened in the near or distant past, and regardless of any blood and destruction. What happened was

neither our work nor the result of our actions. We renounce such actions and insist on co-existence as a unified nation that harmoniously lives together with our values and our civilized mission ” .

Thank you